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~ ~ 
~ ~ 
~ Vi haT meTket lite til sne og kulde nu senlwstes, men daget:e e·r ~ 
:1 blitt koTte og vi skj0nneT at det gdT mot }ul, Nok et d t· gaT :mc:.Tt :1 
c;.. oveT i histoTien, men j0-r vi m0teT det nye stoppeT v i opp og seT c;.. 

~ tilbake pa 1961. ~ 
:1 I tilS1JaTende betTaktning i j,iot· im0tesa vi det nye dT med beheT- :1 
c;.. sket optimisme. Vi tT0stet ass med at «joTholdene joT de jleste c;.. 

~ noTske tTejoTedlings bedTi jteT er- minst like v anskeli g e» - i og joT ~ 
:1 seg en m ageT tmst - men v i sa ogsa lyspunkteT og hap: at den nye :1 
c;.. PM V I matte lwmme godt i gang, svaTe til vaTe fot·ventningeT OJ c;.. 

~ 0ke vaT lwnkuTTanseevne, kar-t sagt gi ass bedTede avsetningsmtdig- ~ 
:1 heteT. :;1 
c;.. Sa vel vaTe hap sam vaTe bekymt·ingeT jot· det nye M eT gatt i c;.. 

~ oppfyllelse. PM V I eT innkj0Tt og haT pTCdt~seTt meget og godt papiT, ~ 
~ selv om det ennu tTenges noe finpuss. Cellulose- og papiT/abTikken , d 
c;.. - og ogsa sekkefabTikken -·vil oppvise TekoTdpToduksjon. FaT sa c;.. 

~ vidt eT a lt bTa, men avsetningsvanskelighetene eT 0ket, !0nnsomhete1t ~ 
:1 avtatt og utsiktene ennu meTe bekymTingsful l e enn i f.ioT. M isfcT- :1 
c;.. holdet mellom pToduks,ionskapasitet og efteTSp0Tsel i Not·dens tTefoT- c;.. 

~ edl ingsindustTi eT blitt ennu st0TTe og vil joTtsatt vokse i de nceT- ~ 
:1 meste aT. D evalueringen av pundet i StorbTit annia 18. novembeT :1 
c;.. kom ikke ufm·b6Tedt pa ass, m en synes fot·el0big a ha viTket sjcl~- c;.. 

~ k eTende deT borte og har skapt ny usikkeThet, og prisen e pa vart ~ 
:1 st0rste ekspoTtmaTI~ed er gatt ned. Vare sjanseT t i l a komme inn i 4 
c;.. det europeiske fellesmaTk ed og slippe de h0ye tollsatseT deT synes c;.. 

~ jTemdeles m indTe gcde. Samtidig stigm· de f leste av vaTe cmkost - ~ 
:1 ninger, og vi venter- med spenning pa de nye temmeTpt·iser- sam eT sa :1 
c;.. av gj0rende jOT var industri. c;.. 
~ V i f aT se i 0ynen e at foTholden e fTemoveT kan bli vanskeligeTe ~ 
:1 enn noensinne i siste mannsalder- - kTigsaTene unntatt - og vaT 4 
c;.. oppgave blir a hindre at vi driver m ed str0mmen i en n edgangstid . e. 
~ L a ass ved f eZZes helhjertede anstrengelseT s0ke a man0vTeTe vat· ~ 
:1 skute i sikkeT hav n. 4 
c;.. Sa takkeT jeg p a bedr-iftens vegne a lle joT ar-et sam snaTt eT til e. 
~ ende og 0ns lceT m eclarbeider e og for-b indelseT i og utenfor- fabTikken ~ 

~ GLEDELI G JUL ~ 
:1 og :1 
c;.. GODT 1968 c;.. 
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AIS RANHEIM PAPIRFABRIK 

RAN HElM 

Fred pa jorden 

Fred pa jorden er noe vi alle trakter 
ett er. M ed krig og uro pa sa mange 
front er er det fr ed m ennesker i dag mer 
enn noe annet lengter etter. M ange er 
ogsa de sam arbeider hardt og bringer 
store offer for a skape fr ed pa jord. 

S r.erlig ved juletider gir de mange 
fr edsrmsker og fr edsappeller gjenklang i 
vare hjerter. D et var jo om fr ed jJa jar
den den himmelske hr.erskare sang for 
hyrdene pa marken den f r:n ste julenatt: 

/Ere vr.ere Cud i del heyeste, og fr ed 

pa jorden, i m ennesker hans velbehag. 

Selv om ordet fr ed har en god klang 
ogsa fJa norsk, sa er del hebraiske ord 
for fr ed - shalom - langt m er omfat
tende og innholdsrikt . M ed del ord hilser 
israelem e hverandre den dag i dag . 

D el ord om fr ed pa jorden sam eng
lene hilste hyrdene m ed, var m er enn et 
vanlig enske om fr ed. D et var et budskap 
om at den nye fredstid, sam sa mange 
m ennesker lengtet etter, var kommet. 
Fredens Cud hadde sendt Fredsfyrsten 
til verden. Han skulle ved sin lydighet 
og sitt offer gjenopprette den fr ed pa 
jord sam gikk tapt ved menneskets uly
dighet og synd. Freden og harmonien 
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hadde f!ltt fotf este i denne verden) var blitt tilgjengelig og oppn!lelig 
for oss mennesker. Den fred det her er tale om er vel 11 merke en fred fra 
Cud . Ikke en fr ed vi kan tilkjempe oss selv) men en fr ed som blir skjenket 
oss n!lr vi oppgir v!lr motstand mot Cud og lar oss forlike med ham. 
Det et et fredstilbud fra Cud) himmelens og jordens skaper. Tar vi imot 
tilbudet) sa har vi fr ed) fred med Cud. 

Ut fra denne fred med Cud er det all virkelig fred springer. Fred 
shalom - innebcerer ikke bare fred i hjertet) men ogs!l fr ed mellom 
mennesker p!l denne jord. Enten det et det minste samfunn - hjemmet 
- eller det er det sterste samfunn - jorden - sa kan vi alle gjere noe 
for 11 fr emme fr ed og fordragelighet mellom mennesket. H er er omrader 
nok som kaller p!l v!lr innsats for fredens sak. 

Fredsfyrsten er kommet) Fredsriket er ojJjJrettet) det er fred jJa jorden. 
M en ikke overalt p!l jorden. Kanskje ikke engang i mitt eget hjerte. 
Skal det bli fr ed) sa mil vi vite hvor fr eden er 11 finn e) nemlig hos barnet 
i krybben. Dem est mil vi lcere oss 11 holde fred med hverandre) lcere del 
au ham som satset alt for 11 skape fred p!l jorden) fr ed mellom Cud og 
skapningen. 

Salig fred) himmelsk fred) 
Toner julenatt her ned. 
Engler bringer til store og sm!l 
Bud om ham som i krybben lll -
Fryd deg hver sjel han har frelst 

Nfed disse ord ensker Ranheims-jJresten alle lesere au Ranheims-Nytt: 
Fr e delig jul! 

Ragnvald H ems tad. 
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Av Ranheim Papirfabriks historie 
(Forts. fra nr. 3 1967) 

Under gjennomgaelsen av disse 7 
a r etter det nye selskaps overtagelse 
i1907 har vi ikke nevnt teglveTk et. 
Det var jo blitt en Jiten neben geschaft 
og ble regnet a h0re innunder R a n
heim gard sammen m ed dennes m01le 
og sag. Teglverk et var i drift det 
meste av disse ar med en g jennom
snittsproduksjon av ca. 1 million sten 
a r lig, og en arlig g jennomsnittsfortje
nest e pa ca. 4000 kroner. Driften av 
R a nheim gard ga i disse a r et g jen
nomsnitts overskudd pa ca. kr. 4600. 

De h errer som satt i direksjonen for 
R a nheim var de samme som ved star
ten inntil 1913, da disponenten for 
Meraker Brug, Nils 0. Young F earn
ley ble a nsa tt i 1912 som direkt0r for 
Union Co. og flyttet fra distriktet. I 
hans sted ble i 1913 hoffjegermester 
Ths. Fearnley innva lgt i direksjonen. 

1914 
D et var ikke med lyse utsikter den 

norske papirindustri i sin a lminnelig 
het begynte aret. T0mmerprisen var 
steget i det s iste, hva som for 0vrig 
ikke ber0rte R anheim synderlig. Et 
a nnet moment var den st0rre konkur
ranse, idet i de s iste 2-3 ar var anta l
let a v papirmaskiner i la ndet 0ket 
med 20 maskiner, en 0kning pa 25 % 
i produksjonskapasiteten. D et ha dde 
st0rre betydning for R anheim. 

Av nybygninger p a R a nheim k a n i 
1914 noteres at der var oppf0rt en 
bygning for den nye kokemetode, men 
kokernes insta llas jon ble forsinket pa 
g runn av krigen , og fa nt sted f0rst 
aret etter. 

Alt i a lt var 1914 et rolig ar for 
fabrikken. Vedforsyningen g ikk sin 
gang med sa sterk stigning i prosen
ten av bakhun at den kom opp i 81.5 
prosent. Driften g ikk bade i cellulose
fa brikken og papirfabrikken kontinu
erlig hele aret , sa at cellulosefabrik
k en laget 9749 tonn cellulose (mot 
9857 i 1913) til en produksjonspris av 
kr. 95,35 pr. tonn (mot kr. 92,80 i 
1913). Papirfabrikken produserte 8530 
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tonn pakket papir (mot 8539 tonn i 
1913) til en produksjonspris av 185,84 
kr. pr. tonn (som i 1913) . 

PAPIRMARKEDET 

Markedet var noksa upa klagelig i 
a rets f0rste 7 maneder, og jevnt. Sa 
br0t veTdenskTig I ut i august. D e 
la nd som deltok i krigen h0rte til de 
st0rste papirprodusenter, m en etter 
k rigen s utbrudd kunne de ikke en
gan g dekke sitt eget forbruk. Med 
Norges stilling som n0ytral og var 
gunstige stilling ellers skulle vi ha de 
beste betingelser. Den f0rste tid var 
man bundet av eldre kontrakter til 
forholdsvis lave priser , og lagrene ved 
fabrikken var forhold svis sma. A v 
nerv0sitet gikk en del av de norske 
papirfabrikkene til innskrenkning i 
produksjonen, dog ikke R a nheim. 

I de f0rste ukene av krigen steg 
papirprisene, men a llerede i septem
ber var det tilbakegang til de tidli
gere priser, stigningen var fra g jen
nomsnittlig notering £ 12- 12 i a r ets 
f0rste halvar til £ 13- 15 ved a rets 
utgan g. R a nheim oppnadde for sin 
produksjon av papir i 1914 en gjen
nomsnittlig pris av kr. 216.65 (mot 
kr. 212.50 i 1913 ) pr. tonn pakket pa
pir. Den h 0yere pris var dog vesent
ligst oppn add ved den h0yer e valuta. 

ATets totalTesultat var et overskudd 
pa kr. 262.271, hvorav kr. 155.000 til 
avskrivninger og 10 % utbytte til ak
sjonrerene med kr. 105.000. 

Hovedmomenten e i Ranheim F a
brikkers drifts0konomiske utvikling 
for arene 1907- 1914 innbyr til f01-
gende kommentarer: 

1. OveTskudd og utbytte. Hva man 
der vii vii feste seg ved er overskud
dene 1910- 1914, som Jigger pa et 
g jennomsnittsniva pa ca. kr. 250,000. 
Vi ser da bort fra 1911, da de 8 ukers 
lockout brakte overskuddet ned m ecl 
ca. 75.000 fra det g jennomsnittlige. Vi 
konstaterer at R anheim ha dde stabi
lisert seg som en bedrift m ed et brut
to overskudd av ca. 25 % av aksje
k apita len. 



Utbytte. Vi kan likeledes skrive opp 
at R a nheim hadde stabilisert seg pA 
et nivA pA 10 % utbytte (vi ser frem
deles bort fra 1911 ). 

2. PToduksjon. Denne h a dde holdt 
tritt m ed de utvidelser som fant sted. 
Ra nheim ha dde i denne periodes siste 
par Ar sta bilisert seg pA 8500 tonn 
pa kket papir Arlig . 

3. FoTbntk av tennmeT med kubb 
og bakved. Ma n vii her straks feste 
seg ved a t de f0rste to a r savnes ba k
ved helt. Fra en beskjeden prosent av 
7 i 1909 stiger bakved-prosenten til 
81.5 i 1914, et forhold som noenlunde 
holdt seg et par Ar s tid fremover. Ma n 
vii i denne forbindelse feste seg ved 
at vedforbruket pr. tonn cellulose fra 
A ligge pA kr. 55.60 i Ar ene f0r bak
veden kom i store mengder, g ikk ned 
til kr. 40.60 i de siste par Ar. I g rov 
beregning representerer denne n ed
gang av kr. 15,00 pr. tonn 15 % av 
tilvirkningsomkostningene a v cellu
lose, for p apir ca. kr. 17,00 pr. tonn. 

4. SalgspTis. Ma n rnA her feste seg 
ved den t emmelig konstant oppnAdde 
pris for de siste 6 Ar, g jennomsnittlig 
kr. 214,00, m ed en tilvirkningspris de 
s iste 5 Ar pA kr. 180,00, en g jennom
snittlig bruttofortjenest e, m a r g in, pA 

4 

k r. 34,00 pr. tonn. Stillet opp mot de i 
forrige punkt funne kr. 17,00 som 
virkningen av omlegning fra t0mmer 
til ba kved, v ii det vrere kla rt hvilken 
betydning denne omlegning h a dde, -
h a lvdelen av fortj en est en pr. tonn. 
Med hensyn til de foran anf0rte salgs
priser er disse t a tt ut a v R a nheims 
regnskaper og st Ar fast. Mot disse 
oppgaver rnA stilles en grafisk stati
stikk i P apirjourna len 1914, pag. 194, 
over salgspriser for kra ftpa pir, ut
visende ganske andre noteringer, -
n emlig fra ca. kr. 265,00 (toppris) i 
1907 stadig synkende til kr. 212,00 i 
1913. Av denne ganske pAfallende 
uoverensstemm else k an m a n ia llfa ll 
slutte a t slike oppgaver over offisielle 
noteringer rnA beha ndles m ed skepsis. 

Det var en setning som ble g jort 
g jeldende i 1890-Arene: 

«En papirfa brikk b0r omsett e sin 
aksjelcapital hveTt aT.» Ser m an p A 
R a nheim finner m a n a t omsetningen 
ved denne periodes avslutning, 8500 
tonn a kr. 214 = kr. 1.818.000 ikke 
Jigger langt fra aksjek apita len, -
kr. 1.050.000 pluss ihendehaverobli
gasjonsmassen kr. 950.000, tilsa mmen 
kr. 2.000.000. 

(Forts.) 

Salt0ya i takt med tida 

Som leserne ser har Salt0ya fAtt en 
heisekra n. Deter en forrering a v Ran
heim P apirfa brik. Den vil bli til god 
hjelp. Komiteen t akker bedriften for 
gaven. Sa mtidig en t a kk til aile som 
var m ed og st0pte fundamentet og 
monterte krana. En spesiell t a kk til 
s jefmont0r Bror J a kobsen. 

ATne B1·ckk e. 



LITVf'DELSE 
AV 

5£KKE
FAER1KKEN 

Den oppmerksomme leser har s ik
kert lagt merke til a t det pa nord
siden av sekkefabrikken reises et til
bygg. Det vil strekke seg over 2 skip 
a v samme konstruksjon som resten 
a v sekkefa brikken , m en med en un
deretasje i full h0yde. Grunnflaten 
blir 24 x 35 m eller 840 kvadra tmeter . 

Tilbygget betyr en ha rdt tiltrengt 
pla ssutvidelse av sekkefabrikken, der 
produksjonen fortsatt stiger , og vil 
komme opp pa ca. 25 mill. sekker 
i ar. Plassforholdene har i den senere 
tid vrert meget vanskelige og til dels 

hemmet produksjonen. For a m0te en 
videre 0kning i produksjonen og g i 
plass ti l en ny kryssbunnlegger som 
er bestilt , ble det derfor i sommer 
vedtatt a bygge ut loka lene. Med en 
a rbeidsstokk pa over 100 personer i 
h0ysesongen er dessuten de navreren
de toaletter , garderober og spiserom 
helt utilstrekkelige, og det va r da na 
turlig a utnytte en under etasje til 
disse forma l slik som terrenget fa ller. 

Gravingen startet i september, og 
vi regner m ed a ha bygget under tak 
til jul og lda r for innflytting i a pril. 

Den nye m askin som er bestilt hos 
Fischer & Krecke, er en kryssbunn
legger for fa brikasjon av limte, apne 
sekker med opptil 38 em bred bunn. 
Slike sekker ha r hittil hos oss bare 
blitt laget for h a nden og i beskjedent 
kva ntum, men det er 0kende interesse 
for dem som sakalte «samlesekker», 
a vfa llssekker , g lassemba llasje osv. 
Maskinen k a n ikke !age ventilsekker 
med li mt bunn og topp, og vil derfor 
ikke 0ke va r kapasitet pa dette felt i 
nevneverdig g ra d, bortsett fra a t den 
fri g j0r bunnlegger AD1500 for et 
mindre kva ntum a pne sekker som 
kj0res der n a. 

H er e1· det sekkeZ0p i bokstavelig jo1·stand 
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Sis tnevnte ma skin vil bli flyttet til 
nordveggen i nybygget, og kryss
bnnlegger en blir sa tt opp foran. 
Sorteringen a v ferdige sekker vii ogsa 
komme i tilbygget , sa mt m ellomlager 
av hylser og ferdi ge sekker . H ele pro
duksjonen a v l.imte sekker blir derved 
a tskilt fra de sydde, selv om den 
gamle ytterveggen blir r evet ned sa 
la ng t som mulig . Den fri g jorte pla s
sen etter bunnlegger en vil bli benyt
t et til s0m og pakking, da hele dette 
a nleg get m a utvides og legges om. 

P A hylsemaskinene blir det ingen 
fora ndringer, og smArulla vdelingen 
vil heller ikke bli bemrt. Aile a rran
gementer og det a ljer er ennA ikke 
helt kla rla gt, men vi r egner m ed A 
f inne fra m til en tilfredsstillende pro
duksjonsgang og letter e tra nsport- og 
lagerforhold. 

I under etasjen v ii det komme et 
spiserom pA 100 kvm med vinduer 
mot nord og vest. Vider e garderober 
for herrer og da m er m ed toa letter og 
dusj . 

Hovedinngangen til sekkefa brikken 
vil bli g jennom under et a sjen fra en 
d0r pA nordveggen, forbi garderobene 
og opp til produksjonsloka let ved den 
gamle ytterveggen . Vi hAper og sA A 
kunne f A m0nstringsur og kort ved 
denne inngan gen , s lik a t vi k a n unngA 
t r a fikken g jennom lager et mest mu
lig, da denne etter hvert er blitt m e
get fa rlig. 

Limtilber edningen vii og sA bli flyt
tet til eget rom i under et a sjen og der
f r a f0rt i mr frem til de forskj ellige 
ma skiner. N Ar vi sA tar m ed a t vask e
riet for a rbeidsklre r, som i dag frister 
en m eget kummerlig tilvrerelse i ko
k eriet , vii fA et lyst og trivelig loka le 
ved nordveggen, skulle de pla nlagte 
rom i under et a sjen vrer e nevnt. Det 
vil ennA vrere ig jen et rom pA ca. 300 
kvm, som trolig vil bli brukt til lager 
forel0big, bl. a. for lim, og m ed inn
kj0ring for la stebil i 0stveggen. Med 
denne utvidelscn r egner vi A fA bedre 
a rbeidsforholcl for den n Avrer ende 
produksjon og plass til den nye ma
skinen og dens produkter . Om vi kla
rer A 0ke produksjonen vesentlig vii 
imidlertid ogsA avhenge a v maski
nen s kapasitet. 

Aile m a skiner er hArdt belagt i 0ye
blikket, sA muligh eten for A fA g jen-
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nem m er e ligger f0rst og frem st i a t 
vi ha r pla ss til A kj0re s t0rre serier . 
Om det blir n0dvendig k a n vi ogsa 
ved denne utvidelsen fA inn fl er e ma 
skiner, m en det er for el0big ingen 
konkret e pla ner om dette. 

Om utsiktene fremover er det A si 
a t de er noe usikre. Vi er underlagt 
en del sesongm essige varia sjoner , bl. 
a . nAr det g jelder sildem el- , kraftfor
og potet sekker , og det er og sA et 
sp0rsm Al om pa pirtilgangen. Forbru
k et a v sekker ha r hittil 0k et jevnt hos 
de fleste a v vAr e kunder, srerlig pa 
k raftforsektor en , og det er g runn til A 
a nta a t behovet for renova sjonssek
k er vil vokse gansk e raskt etterhvert 
som de blir innf0rt i fler e kommuner . 
Alt i a lt r egner vi m ed a t det fo r tsa tt 
k a n bli en 0kning i produksjonen , 
men neppe i den t a kt vi h a r ha tt 
hittil. 

0 . L . 

BESflJK 

U nder Industridagene p A NTH 
ha dde vi bes0k av professor Giertz 
og deltagerne i papirsymposiet. Det 
som srerlig interesserte g jestene va r 
vAr nye papirma skin og vAr e erfarin
ger med polysulfidkokingen . 

Menighetsinstituttets 
in dustriseminar 

9. november h a dde bedriften bes0k 
a v et tyvetall prest er som deltok i 
Nida ros Bisped0mmerAds industri
seminar. - Arbeidsma nnsfor eningens 
forma nn P eder Myhre og per sona ls jef 
Torodd Ronres innledet til ordskifte, 
og diskusjonen g ikk livlig et par 
timer om sp0r sm a l a v felles interesse. 



STRUKTURENDRIN<J 
Alle som er interessert og er g la d i 

jobben sin ved var bedrift, ha r ikke 
kunnet unnga a Iegge m erk e t il hvor 
mye papirindustrien ha r vrert fremme 
i dagspressen, radio og TV i den se
nere tid. 

Hva er a rsak en t il dette? 
Arsakene er mange, og jeg vii 

pmve a belyse noen av de t ing som 
jeg m ener ogsa griper inn i var pro
duksjon og arbeid her pa Ra nheim. 

Utviklingen innen industrien - og 
ikke minst innen papirindustrien -
h a r i de senere ar gatt sa fort a t vi 
som ha r vrer t a nsatt i 30--40 a r pa 
Ra nheim, faktisk pa m ange mater 
ikke kjenner bedriften igjen, selv om 
vi h ele tiden ha r vrert med pa denne 
utviklingen. 

For a t a den tekniske sektoren 
ferst har vi jo na s iden gamle rerver
d ige «toa» stoppet for godt, pra ktisk 
talt bare nye papirmaskiner og r ull
maskiner som p. g. a. sin heye a uto
matisering og moderne tekniske stan
da rd fordrer la rigt m ere a v hele den 
t ekniske st a ben bade i produksjon, 
vedlikehold, planlegging og utvikling, 
og det gjelder a lle sammen fra over
ingenie r til viregutten og mannen ved 
dreiebenken og sveiseapparatet. 

Dette medferer en hel a nnen opp
lrering enn t idligere over hele linjen , 
og her er det ikke godt nok a t bare 
ledelsen gar inn for dett e, men a t a lle 
a nsatt e - hver pa s in plass g jer hva 
de k an for a dyktiggjere seg i jobben 
s in . 

H ar vi egentlig noe fo rum hvor 
dette k a n diskuteres og planlegges? 
Jo, a bsolut t , og et av de viktigste og 
m est effektive ett er mitt syn er be
driftsutva lget m ed a lle sine m uligh e
t er for kontakt m ellom ledelsen og de 
ansatte i a lle avdelinger. 

Mellom hovedorganisasjonene L O 
og NAF er det opprettet en sakalt 
samarbeidsavtale, som hvis den blir 
benyttet og utnyttet, burde gi gode 
resultater for a lle ved bedriften . 

H er g is det nemlig a nledning til pa 
en langt mere demokratisk og effek
t iv mate enn t id ligere a samarbeide 
pa, for a lese, sk a l jeg si de daglige 
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problemer, ved a nedsette sakalte un
derutvalg, bestaende av representan
t er fra de forsk jellige a vdelinger hvor 
ba de a rbeidere, formenn og m estre 
ved r egelmessige meter i ro og for
dragelighet k a n g jennomdiskutere 
problem ene etter hvert som de dukker 
opp, - og i fe llessk a p lese dem uten 
a ga helt til topps, som det som regel 
gjeres i dag. 

Det ferste underutvalg er n a i ar
beid, og jeg er m eget spent pa resul
tatet, da det er kjent at ved mange 
bedrifter har disse utva lgene gitt til 
dels m eget gode resulta ter. 

Kraftpapir var for ikke sa mange 
ar t ilba k e det folk fl est ( ikke fag
folk) k a lt e g ra papir, som de forba nt 
med innpakning av daglig varer , som 
diskruller , spennpapir, poser osv., og 
var k a nskje lite a nsett sann i det 
store og h ele av den a llmene mann. 

I dag er det fakt isk snudd opp ned 
pa hele produksjonen, og sterstepar
ten av var produksjon er blitt spe
sia litet er i a lle mulige og umulige 
variasjoner. 

Dett e medferer en helt a nnen inn
sat s og a rvak enhet og spesielt en m ye 
sterre og m ere effektiv kontroll enn 
tidligere, og dette igjen g jer at vi a lle 
rna bade tenke og ha ndle pa en a nnen 
ma t e enn fer. I dag spers det ferst og 
fremst etter kvalitet, og det gar ikke 
an a komme med et middelmadig pro
dukt. N ei, kun det beste er godt nok , 
og det t a les ikke avsla pping i noen 
form skal vi vrer e med i k arusellen 
som roterer hurtigere og hurtigere. 

Pa bakgrunn av det som h a r skjedd 
her i la ndet, og i enda sterre grad i 
Sverige, hvor et tyvetall papirfabrik
ker er n edlagt i lepet av et ar, skulle 
det vrere innlysende a t a lle som en rna 
ga inn for a utnytte de resurser vi ha r 
for a styrk e bedriften pa a ile mater. 
Og for a oppna dett e er det to viktige 
t ing som jeg m ener t eller svrert mye. 
Mere opplysning Jo1· alle som 0nskeT 
det, og m ere informasjon. Og jeg vi! 
ogsa tilfeye: Vise vilje og bruke vare 
evner til bedriftens beste, som jo er 
grunnlaget for en god og stedig ar-
beidsplass. T. B. 



BESOK FRA MOSS 

B edr·iftstttvalgene vecl M . P eterson &; Son A /S, Moss, og A JS R anheim 
P apir f abrik 
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Onsdag 30. a ug ust ha dde bedriften 
fint bes0k fra Moss, idet 11 medlem
m er fra bedriftsutvalget ved M. Pe
terson & S0n A /S, m ed form a nn, di
r ekt0r Dessen i spissen, h a dde lagt ut 
pa studietur nord for Dovre. Et lig
nende antall m edlemmer fra va rt eget 
bedriftsutva lg fungert e som verter, 
slik a t hver g jest fikk sin personlige 
cicerone ved omvishingen, og slik ser
vice er det ikke mange som far. 

Etter omvisningen ble det a rran
gert et fe llesm0te hvor r epresenta n
t ene i de to bedriftsutva lgene deltok. 
Representa ntene fra Moss ville ut
veksle m eninger om virksomheten i 
samarbeidsorgan ene, bedriftsutvalg, 
a vdelingsutva lg et c. Vare represen
tanter m a tte da noe beskjemet inn
r0mme at det ikke eksistert e noe av
delingsutva lg pa R a nheim. Dommen 
va r knusende - srerlig va r fagforen
ingens formann Buberg krass mot 
oss. H a n forta lte a t m a n ved hans be
drift ha dde en rekke a vdelingsutvalg 
i virksomhet , og ha n k unne i det hele 
tatt ikke forsta a t vi pa Ranheim 



Til venstTe : P m·sonalsjef Ranees faT et godt Tacl /Ta Moss, mens Gipling ( til 
lwyTe) foTtelleT sin mosseTepTesentant hva som skjeT he1·. 

ikke ha dde kommet Ienger. For 0vrig 
g ikk det tydelig fram a t M. P et erson 
& S0n A /S hadde utviklet et utstrakt 
samarbeid mellom de ansatte og be
driftens ledelse, og begge parter ut
t a lte at de hadde bare positive erfa
ringer a vise tiL 

M0tet va r i a ile dele r vellykket, og 
f ler e sp0rsm!U av fe lles int eresse ble 
dmftet. Selv om det egentlig var vare 
g jester som skulle ut for a suge nye 
impulser, sa var det nok vare egne 
r epresenta nter som , ugalante nok -
plukket med seg broparten av verdi 
fra m0tet. 

Om kvelden var samtlige samlet til 
middag, og deltagerne benyttet anled
ningen t il a fortsette diskusjonen fra 
dages m0te. Det hele ble en hyggelig 
og interessant dag fo r vare represen
t a nter, og g jestene ga ogsa uttryklt 
for a t de var forn0yd. 

Slik e kontaktm0ter vi! a lltid h a noc 
a gi. Det er bestandig sunt a fa h0re 
hvordan andre har det. Ga r man bare 
innen «husets fire vegger» blir man 
g jerne ba de selvgod og egen, - kon
t akt med a ndre vii a lltid inngi st0rre 
forstaelse, vi far en videre horisont. 
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GellulosemesteT Guldbm·g (til v.) beT mosse-lw1·ene 
om a smile pent til fotogTaf 0. Saksv ik. 



I 

D et er ikke bare pa Moss at en kan se et pent smil! 

SetlsmesteT GuldbeTg ( til lui!yre) lytter til en 
kollega fret Moss 
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Sa jeg tror at ved neste korsvei skal 
vi fra R anheim ogsa kunne snakkc 
om avdelingsutva lg pa like fot med 
a ndre. 



Protokoll fra 1n0te i hedriftsutv alget l3fll-67 
M0tet ble holdt i konferanserommet 

i mek. verksted fra kl. 18.00. Disp. 
Efschen hadde forfall, og i ha ns sted 
m0ttc avdelingssjef Svendsen . 

Ellers var a ile medlemmer til stede. 
Dagsorden: 

1. Orienterende meddelelser fra be
driftsledelsen. 

2. Bedriftens regnskap for 1966. 
3. Kurs i hverdagsrasjona lisering 

vjrasj.sjef G. Haavi. 
4. Eventuelt. 

1. Orienterende meddelelser fra be
driftsledelsen: 

Direkt0r Overwien orienterte om: 
1.1 Tmnmm·situas.ionen. 

Overwien kom inn pa de brutte 
forhandlinger om arets t0mmer
priser. H a n k a rakteriserte den 
ha rde linje fra treforedlingens 
side som en streng n0dvendighet. 
De norske t0mmerpriser er i 
uta kt med verdensmarkedet, spe
sielt i Norden og Canada. Han 
ha dde ingen bekymringer for vir-

kessituasjonen for R a nheim pa 
kort sikt, idet vi ved arets utgang 
vi! ha virke for ca. et ha lvt a rs 
produksjon. Tilgangen pa bakhon 
har i Ar vrert st0rre enn tidligere 
antatt. 

1.2 MaTkedsfor·holden e. 
Hittil i a r har Norges eksport a v 
kraftpapir ligget pa h0yde med 
fjorarets. If0lge Sca nkrafts stati
stikk ( eksport ) er ordrebehold
ningene ved de nordiske fabrik
k er Iavere enn pa mange a r. Med 
en 0kning i produksjonskapasitet 
for sekkepapir i Norden pa ca. 
25 % i 10pet av 1967- 1969 m a 
utsiktene for full produksjon til 
tilfredsstillende priser karakte
riser es som usikre. 
Pd innlandet har salget stort sett 
vrert uforandret fra i fjor , men 
ordretilgangen har den senere tid 
vrert avtagende. 
R a nheim er henimot sikret kj0-
ring a ret ut, selv om en av vare 
st0rste kunder midlertidig har r e-

Il~ke alle tnmdeTe eT tTeg e, tenkte WalteT H enTiksen, Moss, (i midten) da 
P eT Wullum ( til venatTe) og P edeT MyhTe k1·ysset klingeT. 
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dusert sitt uttak til omtrent det 
ha lve av det forutsatte. Overwien 
mente dette ville bedre seg noe 
etter nyttll.r. 

1.3 Prisen p il. elektrisk kraft sker 
med 10- 11 % fra nyttil.r, og 
dette betyr en utgiftsskning p il. 
ca. 125.000 kroner pr. il.r for R an
heim. 

1.4 Dir. Kicer orienterte om igang
vrerende prosjekter og saker i ut
viklingsa vdelingen. 

1.5 Utvidelse av sekkefab1·ikken m ed 
maskinmontasje er planlagt fer
dig i mai- juni 1968. 

1.6 Barkeanlegget nrermer seg full
f0relse innen vinter en setter inn. 

1.7 Glupak P.M.V. ventes pr0vekj0rt 
med nytt sylinderbelegg, som 
ventes a gi kvalitetsmessige for
deler. 

1.8 Nytt stoffinnl0p P.M.IV er be
sluttet installert, og vii bli be
stilt i den nrermeste fremtid . 

1.9 Polysulfidkokningen gar fortsa tt 
bra rent teknisk, og man vii for
S0ke a utvide pr0veperioden til 
ca. 6 mil.neder, for a fa et korrekt 
bilde av prosessens lsnnsomhet. 

1.10 D en nye gummie1·ingsmaskinen 
begynner n il. a gil. omtrent som 
forutsatt, etter en del begynner
vanskeligheter, som hovedsaklig 
skyldes Ieverand0ren . 

1.11 P.M.VI gar fortsatt bra. Det a r
beides med bedre utskuddsbe
ha ndling. Dessuten overveier man 
en produksjons0kning til ca. 90 
tonn pr. d0gn m ed rimelige in
vesteringer. 

1.12 Av andre oppgave1· det arbeides 
med nevnte Kirer lagerproblemer, 
asfalt i utskudd, fiberta p og kva
litetskontroll, sa mt systematisk 
opplrering. 

Etter direkt0rens innlegg ble det 
stilt en del sp0rsmil.l om konkurranse 
fra plastindustrien og om markeds
forholdene. Dette er forhold som ikke 
er til papirindustriens fordel. 

2. B edriftens r egnskap. 
Disp. Dyblie har p il. tidligere mete 

orientert om dette, og ingen hadde 
mere a sp0rre om. 

3. Kurs i hverdagsrasjonalisering . 
Rasj. Haavi g jorde rede for et 12 
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timers kurs i hverdagsra sjonalisering 
som tenkes igangsatt p il. R a nheim. 

Haa vi nevnte innledningsvis a t hen
sikten m ed kurset var a t det skulle 
stimulere til en positiv og aktiv in
teresse for r a sjonalisering blant de 
a nsatte. I dagens hil.rde konkurranse
klima rna produksjonskostnadene ned. 

H aavi konkluderte med a t de som 
utf0rer a rbeidet ha dde stsrst forutset
ning for a kunne rasjonalisere arbei
det. Betin gelsen for a t denne «know 
how» ska l utnyttes er a t a ile ansatte 
fa r opplre ring og blir rasjonaliserings
minded. 

Til slutt viste h a n et eksempel p il. 
tidsplan for g jennomf0ring a v kurset , 
og gjorde nrermere r ede for hva kur
set omfa tter. 

Etter H aavi's innlegg ble det en liv
lig diskusjon, hvor de flest e m edlem
mene ha dde innlegg. 

Bade ledelsen og de 0vrige a nsa tte 
ville gil. inn for en god g jennomf0ring 
av kurset. Det va r enighet om a ta 
sikte pa a Ia de enkelte a vdelings
ledere virke som instrukt0rer, da 
dette totalt sett ville gi de mest posi
tive resulta t er. Medlemmer i eventu
elle avdelingsutvalg burde gjenomga 
kurset. 

4. E ventuelt. 
Underutvalg. 

4.1 Overwien a nmodet om a t de a n
satte S0kte a fa fortgang med a 
etablere effektive underutvalg. 
Myhre fortalte at det nylig av
sluttede samarbeidskurs Iedet av 
konsulent H a nsen fra LO, hvor 
r epresenta nter ba de fra ledelse og 
0vrige a nsa tte deltok, ha dde gitt 
gode resultate r, og ha n mente det 
i den n rermeste fremt id skulle 
vrer e mulig a komme i gang med 
avdelingsutva lg ved bedriften . 

4.2 V askm·iet. 
Myhre spurte om det var mulig a 
fa bedre mulighete r til skikkelig 
vask av a rbeidst0y. 
Kice1· svarte at det ved utvidelse 
av sekkefabrikken va r avsatt 
plass til vaskeri. 
Ovm·wien lovte at bedriften ville 
se pa problemet m ed a ll mulig 
velvilje. 

M0tet s luttet ca. kl. 21.30. 



Divisjonsmusikken 
Egentlig heter n a korpset Forsva 

rets Distriktsmusikkorps, m en i dag
lig t a le heter det fremdeles Divisjons
musikken. 

Fredag 3. november 1967 hadde vi 
for f0rste gang her pa bedriften bes0k 
a v dette gode korpset, som i skift
byttet kl. 14 spilte f eiende, populrere 
ma rsjer til stor g lede for a ile som 
h0rte pa. Etterpa gikk korpset opp pa 
hovedkontoret, hvor de ogsa spilte 
noen gode marsjer, og her som nede 
ved va ktstua var begeistringen stor. 
Dette korpset har jo i a ile a r h a tt 
meget stor betydning for musikklivet 
i Trondheim og omegn, og enda m er 
populrert er det blitt i den senere t id, 
da de regelmessig holder bedrifts- og 

skolek onsert, hvor de i a ller h0yeste 
grad 0k er og oppelsk er interessen for 
god janitsjarmusikk. 

De a ller f lest e av musikerne er 
ogsa ved siden av s in faste jobb i 
korpset dirigenter i a m a t0r- eller 
skolemusikkorps, og dette ha r m eget 
stor betydning, da fagmusikere ofte 
er en stor mangelvare pa dette om
rade. 

Aile som er g la d i musikk haper at 
dette k a n bl i g jentatt, og 0nsker 
disse populrere musikere velkommen 
til bake. 

Korpset hadde ogsa samme dag 
konsert pa R a nheim skole. 

Vel blast, k arer. 
T . B. 

nnskes alle lesere av Ranheims-Nytt 

Redalt·sjonen 
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Kasper Skjervold likeT livet pa Finnskogene. Vi seT heT 
en koselig vik ved F emundsj0en. 

T1·ygve R0nning synes B eTgstaden eT alle tiders f erie
st ed . D ette bilde m· fTa «Spell-Ola-veita». 
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Bilder fra 

Alle har ve l sitt «So1·ia M 
men Soria Mo1·ia slot 

ma ogsa 

Alvin Andersson m en er 
foretTekke. Bildet , 



r)mmerferien 

a» m en eT Eivincl Ahlbm·g, 
natuTpaTken i V eTdal 
n es med. 

P ~en av G,ievillvass kammene stTaks jeT en v oldsom 
to?·den- og haglskuT sette1· inn. Vill natuT 

og ditto natuTkmft. 

D et ble disputt om hvem som visste av stllJTste tTe heT 
t i l lands. D enne fuTua finnes i Selbu. H va bliT pTisen pa 

dette tTeet Tegnet etteT de nye tllJmmeTpTisen e? 
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Kurs i samarbeidsforhold 
Som kjent innbyr den nye sam

a rbeidsavta len m ellom hovedorgani
sasjonene til et gansk e utstrakt sam
a rbeid m ellom de a nsa tte og bedrifts
ledelsen ved landets bedrifter . Denne 
a vtalen er n a ca. ha lvannet a r gam
me! uten at sa mye nytt h ar skjedd 
p dette omrade ved va r bedrift. 

Riktig nok m a vi si at forholdet 
mellom de a nsattes foreninger og be
bedriftsledelsen er det a ller beste, og 
a t vart bedriftsutvalg fungerer til
fredsstillende, men slik har det jo 
vrert i la n g tid. Men avdelingsutvalg 
f . ek s. har vi ikke fatt til enda, tiden 
har likesom ikke vrert moden for 
dett e nyc. 

Under dr0ftelser m ellom arbeids
ma nnsforeningen og bedriftsledelsen 
ble man enige om a paskynde utvik
lingen ved a sette i gang kursvirk
somhet for a spre opplysning om 
hvordan samarbeidet b0r praktiseres 
ved en moderne bedrift . T idlig i h0st 
ble LO kontaktet, og i novembers f0r
st e uke fikk vi bes0k av E . K . H ansen 
fra LO's rasjonaliseringsk ontor. For
delt pa to puljer satt i a lt 35 a nsa tte 
pa skolebenken under H ansens kom
mando, og man k an trygt hevde a t 
kurslederen holdt deltagerne i a nde 
hele tiden. Ar beidsma nnsforenin gen 
h a dde plukket ut sine r epresenta nter 
fra P a pirfa brikken, Sekkefabrikken , 
Gummieringsavdelingen og Mek anisk 
Verk st ed, og n a turlig nok m eldte be
driftsledelsen da pa sine formenn, 
mestre og ingeni0rer fra de samme 
avdelinger . 

Diskusjonen om de problemer som 
ble t a tt opp gikk enkelte ganger gan
ske livlig for seg, m en det som h ele 
tiden preget «elevflokken » var en 
a penhet og en vilje til a forsta hver
a ndre, som m a tte va rme kursleder 
H a nsens hjerte. Hvilke praktiske til
t ak som k a n bli r esultatet a v kurset , 
det vi! tiden vise. Men a t bade P eder 
Myhre og A. M0ller var forn0yd , det 
tror jeg vi trygt k an si, for E. K. 
H a nsen ble siste kursdag a nmodet om 
a komme tilbak e til R anheim, og i 
ja nuar hever ha n «t aktstokken » pa ny 

for nye sama rbeidsut0vere. Og Ia oss 
ha pe a t det blir bade futt og fart over 
«konserten » ogsa da. 

D eltager. 

Verneutva/gets rapport 
for 3. kvartal 

Pa tross av 3 ukers fellesfer ie i 
kva rta let, viser sk a desta tistikken et 
st01Te an t a ll skader enn for det tilsva 
rende tidsrom i fjor. Vi har riktignok 
vrert forska net for a rbeidsuhell m ecl 
store skader, men vi rna likevel inn
m mme a t resultatet ikke er srerlig 
oppmuntrende. I a lt hadde vi nemlig 
14 uhell, m ed 115 fravrer sdager , men 
f ir e av dem f0rte ikke t il fra vrer, og 
lwmmer saledes ikke m ed i statistik
k en. I tillegg kommer fra vrer pa 
grunn av tidligere skader - med i a lt 
87 dager. 

A vdelingsvis fordelte skadene seg 
s lik : 

Cellulosefabr.: 2 sk a d. m . 40 frav.dgr. 
Hovedavd. : 0 » » 0 » 
E -a vdelingen: 3 » » 27 » 
Sal en: 1 » » 10 » 

Sekkefabr.: 3 » » 30 » 
Mek. verkst. 3 » » 0 » 

Bygn.a vd. 1 » » 23 » 
Tra nsp.avd.: 0 » » 0 » 

La oss gi honn0r til de avdelinger 
som star a nf0rt m ed 0 i protokollen, 
for Mek. Verksted og Transportavde
lingen er det tredje kvartal pa rad, 
sa disse a vdelinger ha r muligheten t il 
a oppna et skadefritt a r. 
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Sammenlignet med tidligere a r har 
vi f0lgende bilde: 

An tall An tall Pr. 
skader· frav .dgr. skadc 

3. kv. 1963: 8 82 10.3 

3. kv. 1964 : 7 138 19.7 

3. kv. 1965 : 10 105 10.5 

3. kv. 1966 : 7 108 15.4 

3. kv. 1967 : 10 115 11.5 



PEN5JONf57- 7l/R 

Fm· stm·ten 

Etter at de flest e av oss pensjo
nister vel hadde forsonet seg med at 
det heller ikke i ar ville bli a rra ngert 
noen tur, (ifjor ble det nemlig ingen) 
kom det plutselig beskjed om at be
driften ville fa i stand en slik tur den 
29. september. Dette ble selvf0lgelig 
mottatt med stor begeistring av den 
gamle garde. Det var k anskje !itt 
sent pa sommeren, men h eldigvis ble 
det bra vrer. Med to fullsatte busser, 
40 passasjerer og 1 Ieder i hver buss. 
Som ledere pa turen fulgte personal
s jef Ronres og papirmester Barstad. 
De f ungerte pa turen som g uider, og 
g jennom h0yttalerne i bussene ble 
passasjeren e holdt godt underrettet 
om hvor de t il enhver tid befant seg. 
Denne form for service ble det satt 
stor pris pa, og g jorde sitt til at turen 
ble enda mer vellykket. 

F 0rste stopp var F a lstadskogen -
dette m innerike og kanskje det mest 
dystre sted her i T mndelag fra kri
gens uhyggelige tid. Ingen som be
s0ker dette sted vi i vel g lemme tiden 
som dette minner om. 
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Pa ny start og stans utenfor den 
nye papirfabrikken pa Fiborgta n gen 
for at vi skulle fa a nledning t il a se 
bedriften utenfra. Et vakkert anlegg 
i et naturskj0nt la ndskap. 

Sa rullet bussene videre til Levan
ger, hvor det ble en kj rerkommen 
kaffepause. Neste etappe g ikk til 
Sakshaug kirke pa Indemy. H er sto 
sogneprest Frisvold med fru e og to 
barn og tok hjertelig imot oss, og 
gjensynet med den populrere preste
familie var ikke mindre hjertelig fra 
de bes0kendes side. 

Sogneprestens tid pa R anheim har 
nok satt dype spor. Etter at vi hadde 
plasert oss inne i kirken, 0nsket 
sognepresten velkommen. H a n ga en 
orientering om bygda som vi n il. be
fant oss i, og redegjorde for kirkens 
historie. H an holdt til slutt en liten 
a ndakt, og med a llsang til orgel
musikk var h0ytideligheten slutt. 
Deretter tok presten oss m ed t il den 
gamle steinkirken fra slutten av 1100-
tallet. Ruinene er restaurert, ja, den 
brukes ogsa av og til. Srerlig er det 



Fra mottakelsen pit Sakshaug, Indert'ly 

H eT e1· det mange brede rygger , m en ogsa mange kjente profiler 
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Utenfor Sakshaug kirke 

liii _;_...--

D et hilses pa sogneprest Frisv old og farni l ie 
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ma nge som bruker denne kirken til a 
g ifte seg i. Men til det bruk k a n den 
vel ikke vrer e srerlig behagelig . Tenk 
a komme tynnkledt innenfor disse 
tykke stenmurene pa vinter s tid. Det 
f innes jo ikke ncen form for oppva r
ming der. J a, det g jelder visst f or 
presten a fa tte seg i korthet , hvis 
ingen sk al f ryse seg fo r der vet. Det 
var sapass k a ldt der inne den dagen 
vi va r der a t m a nge hurtigst mulig 
ma tte k omme seg ut. Fra dette min
nesmerke fra tidlig middela lder gikk 
turen videre, forbi den gamle preste
garden , og sa uten st a ns til Steinkjer , 
hvor Grand Hotel st o kla r til a t a 
imot oss. H er ble det ser vert a ile ti
der s middag m ed k affe. Under mid
dagen t a lte papirmester Ba rsta d, og 
til slutt sogneprest Frisvold, som i et 
m est erverk a v en bordta le fikk st em
ningen pa topp, og m a nge minner fra 
ha ns tid som prest pa R a nheim ble 

t rukket frem. H a n t akket ogsa for 
m a ten . Denne middagen tok imidler
tid t emmelig lang tid. Det var nemlig 
m eningen a t det skulle bli tid til en 
tur pa byen . Ma nge ha dde ikke sett 
byen etter g jenreisningen. Imidlerticl 
m a tte bybes :ak et innskrenkes til det 
minst mulige. Og etter a t vi h adde 
t a tt a vskjed med prest efa milien , va r 
det ba r e a t a plass i bussene, og sa 
gikk turen direkte hjem . 

E n vellykket tur og en opplevelse 
for a ile. Et slikt a rran gement er fo i' 
de flest e a v de som ha r sluttet ved 
oppna dd pensjonsalder den enest e 
kontakt de h a r med sin gamle a r
beidsgiver og sine tidliger e a rbeids
k a m era t er . En slik dag blir ba re sa 
a ltfor kort. Slike pr isverdige tilta k 
fra bedrift sledelsens side er noe som 
varmer, og ikke g lemmes sa lett. 

P a samtlige deltageres vegne: 
Takk for turen! 

Sigv. A lstad 

Ny laboratorieingenior 
P er Johan H onen er fra 1/11 1967 

a nsa tt ved var t la bora tor ium. H a ns 
arbeidsfelt blir hovedsaklig utvikling 
og kontroll a v nytt utstyr og nye pro
dukter . 

Med sine 30 a r ha r Houen a ller ede 
rukket over m eget. I 1961 ble h an ut
ek saminert f ra NTH's kjemilinje m ed 
treforedlingslcjemi som spesia lfag. 

Ette r militrertjen este tok ha n f a tt 
pa 3 a r s studier for t eknisk licensia t
g ra d, og disse ble a vsluttet juni 1966. 

Fra juni til oktober 1966 a rbeidet 
h an som la bora torieingenior II vecl 
NTH's Institutt for treforedlings
kjemi som spesia lfag. 

Med stipendium fra SSFF studerte 
ha n deretter et ar ved Beloit Corpora 
tions forsok ssenter i Beloit, U S A. 
Dette firma er et a v verdens stor st e 
produsenter a v utstyr for m a sse- og 
papirfremstilling. H er a rbeidet Houen 
m ed forskning pa stromning a v fiber
suspens joner og studier a v innlops
syst em er . 
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P e1· Johan H onen 

Vi h aper P er J oha n Houen vii tri
ves h er pa R a nheim, og vi er sikker 
pa a t han sk a l f a m a nge inter essante 
oppgaver a a rbeide m ed. 

0. S . 



EN JORDLAPP 

Pomp en 

Denne serien om husmannsplassene 
i R a nheimsornra det ble, nar sant skal 
sies, drygere enn vi ha dde regnet med 
pa forhand. Men na nrermer vi oss 
s lutten. Ved g jennomgaelse av nota
ter og opptegnelser f inner vi at det er 
bare to forhenvrerende husma nns
plasser som ikke ha r vrert nevnt. 
Disse to plassene er Pompen og 
Kroen. 

Hvor gamle disse plassene er , k a n 
vanskelig fastslas. Husma nnsplasser 
o. l. er ikke av de ting om har fatt 
noen begunstiget plass i arkivene. 
Men a t begge plassene eksisterte i 
1801, er imidlertid h elt s ikkert. Like
vel tror vi at opprinnelsen er av be
tydelig eldre dato. 

Vi n evnte Pompen. Hva m ed det 
navnet ? Hva kommer det av? Har 
det noe med pumpe a gj0re? Vi vet 
det ikke, m en h istorien om den engel
ske Iorden ved navn Pomp, som en 
gang for lenge siden bygde en turist
hytte der, har vi h0rt. Det sies at 
denne Iorden hadde leiet jakt- og 
fiskeretten i R a nheimsomra det. Vi 
har imidlertid ikke funnet noe skrift
lig som bekrefter denne teorien. 
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I 1801 derimot, da bodde det en ekte 
norsk hus rna nn i Pompen, og h a n het 
rett og slett Lars Olsen. Kona het 
Ane Olsdatter, og ha ns tre s0nner Ole, 
Andreas og Christen . 

Vi tar sa et spra ng Ien ger fram, til 
1854 og f inner at Ole og Ingeborg 
Stene da bodde i Pompen. Da er det 
nok flere som begynner a kjenne seg 
igjen . Det k a n ellers opplyses a t Inge
borg senere drev spiseforretning . Den 
forste pa R a nheim. 

De siste som flyttet til Pompen var 
fa milien Barstad, men da var vel ikke 
stedet egentlig husmannsplass Ienger. 

Sa var det Kroen eller Kroa. Der er 
det ihvertfall iklce skygge av tvil om 
opprinnelsen til navnet. Der var det 
nemlig en la ndeveiskro hvor r eisende 
kunne ta seg en hvil og fa seg noe a 
spise. Nar dette begynte, vet vi ikke, 
men i 1801 var ihvert f a ll det hele i 
sving. Da bodde det en mann der som 
het Guttorm Olsen, og k ona hans het 
Guru Jacobsdatter. 

Senere finnes so rn beboer pa Kroen 
en kvinne ved navn A nne Bergitta 
Johansdatter. Kanskje best kjent un
der navnet Bergitta Kroen. Hun var 
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m eget allsidig. Det faller av seg selv 
at det m atte vrere mye arbeid mec1 
plassen og m ed la ndeveiskroen. Men 
ved siden a v dette pra ktiserte hun 
ogsa som jordmor, og so m dyrlege. 
Bergittas da tter Gurine ble g ift m ed 
Ma rtin Kva m, og stedet Kroen er 

Arnt Syrstad 
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fremdeles i familien Kvams eie. Gun
nar Kva m h et er eieren i dag. 

Med dette a nser vi oss ferdig med 
beretningen om husmannsplassen e pa 
R a nheim. Vi haper a t en og a nnen h ar 
hatt interesse a v a f0lge m ed i denne 
baretning om en epoke som forlen gst 
har fatt historiens patina over seg. 

Ing. Arnt Syrstad er fra 1. desem
ber ansatt ved va r rasjonaliserings
avdeling. 

Syrsta d , som er f0dt 9. desember 
1942 i Melda l, h a r sin utda nnelse fra 
henholdsvis Trondheim T ekn. Skole , 
maskinteknisk linje i 1964 og B er gen 
T ekniske Skole, linjen for produk
s jonsteknikk og bedrifts0konomi i 
1967. Innimellom og etter den teo
retiske utdannelsen, ha r han v rert a n
satt ved Kongsber g Va penfabrikk i 
p la nleggingsa vdelingen. 

Vi 0nsk er Syrstad velkommen til 
R a nheim, og lykke til m ed det van
skelige og krevende a rbeid rasjonali
seringen star overfor. 

G. H. 



70 AR 

R eida1· Selnes 

Afjord var 0yensynlig et ikke ube
tydelig rekrutteringssted for bedrif
t en i gamle dager. I et hvert fa ll har 
mange a v bygdas s0nner funnet veien 
til Ranheim, og R eidar Selnes, som 
fyller 70 Ar f0rste juledag, e r en av 
dem. 

De valgmuligheter ha n ha dcle da 
ha n var blitt konfirmert og skulle ut 
i arbeidslivet, var heller smA. Det var 
naturlig vis bare A sette seg ved Ar ene 
og ro fiske - et s litsomt og lit e inn
bringende yrke. Et Ar var utbyttet sa 
magert a t det ikke engan g dekket 
husleien i fiskevreret hvor m a n hadde 
t ilhold. N oe bedre ble det pA aile vis 
da h a n etter noen Ar forhyret seg pA 
en frakteskute, som g ikk pA Nord
Norge. Fraktfarten ga ogsA a n ledn ing 
t il A bli k jent pA de f leste stedene 
langs kysten. 

1 april 1920 lA skuta i Trondheim, 
hvor Seines traff en kjenning fra 
Ranheim, som inviterte ha m h jem til 
seg. R esu lt atet av bes0k et bl e a t Sel-
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nes g ikk ombord i det stolte skip D /S 
R a nheim, og ble der inntil bedriften 
11 Ar senere innstillet r ede r ivirksom
h et en. Seines g ikk i la nd, d.v.s. i f0r
st e omgan g kom ha n ikke Ienger enn 
til k a ia . Men etter noen Ar i «Fjre r a » 
ble det forflytting inn pA fastlandet. 
Det hadde seg nemlig slik at Seines 
ha dde vrert borti adskillig trearbeide 
ombord i «R anheim », og k a ptein 0ien 
ga ha m papir pA a t han var f u llt 
kva lifisert som t0mmerma nn. D a 
dette ble Apenbart , var det bare rime
Jig a t Sein es overtok vedlik ehold a v 
kai, tra iler og a nnet utstyr i «Fjrera». 
I tre decennier ha r ha n nA stAtt i sitt 
verksted der nede og utf0rt snekker 
a rbeid av m eget forskj ell ig a rt. H a n 
er nem lig ogsA en m eget h a bil fin
snekker, sA det h a r ikke bare blitt 
pla nk til ka ia ha n h a r hAndtert . D en 
som vii se en pr0ve pA hans f erdig
het er , k a n ba r e t a seg en tur h jem t il 
ha m. D en a lt overveiende del av inn
redningen i huset sitt ha r ha n utf0rt 
selv Som fullbefaren sj0mann beher
sk et ha n n a turlig vis sp leisekunsten, 
og i a ile Ar har ha n foruten fj rer a 
snora t a tt seg av snorlinene til P.M. 
II og a nnet taugverk som skulle g j0-
res endel0st. 

D a «Fjre r a » ble n edlagt i h0st, ble 
det forflytting !itt Ienger inn p A land 
for Seines, noe ha n ikke er sA veldig 
begeistret for. Overgangen fra det 
fredelige verkstedet , hvor han va r 
a len e og ener Adende, og opp t il de 
larm ende maskinene i snekkerverk 
st edet , der h a n dessuten f0 ler seg m er 
eller mindre i veien, var ikke udelt 
behagelig . H a n synes i g runnen ha n 
tok avskjed m ed jobben da ha n !Aste 
d0ra n ede i fjrera, sA det blir ikke sA 
stor forandring for ha m nAr ha n slut
ter til jul. 

Seines h ar holdt forbindelsen m ed 
Afjord vedlike, og tilbringer ofte feri
ene s ine der. N Ar ha n nA fAr tiden t il 
egen disposisjon, blir ha n nok ofte A 
finne pA de k a nter , m en f0rst og 
fremst vii ha n nok b li oppta tt m ed 
hus og hage. For en hendt snekker 
vii det a lltid vre r e noe A foreta seg i 
eget hus, og Seines har a bsolutt ;kke 
t il hensikt A Iegge verkt0yet ned nAr 
arbeidsdagen i bedriften e r s lutt. 

Seines f ikk i 1959 m eda ljen for 
la ng og tro tjenest e . A. M. 



Ole S. B aTstad 

Verten, eller Ole S. B aTstad, som 
ha n benevnes ved h0ytidelige a nled
ninger , fyll er 70 a r 12. desember . N a 
er jo ikke «h0ytidelig » det a djektiv 
m a n umiddelba rt forbinder m ed Ba r
st a ds per son, sa det bli r stor t sett 
Verten, da serru. 

Det er som elektriker og instru
m entma k er Ba rsta d ha r g jort s in inn
sat s i bedriften, m en ha n sta rtet selv
f0lgelig - ha n som de fl este i den 
tiden - sin k a rrier e i fj rer a. H a n 
r a kk ogsa a pra ktisere en kortere tid 
pa saga og i huggeriet f0r m an ble 
!da r over a t ha ns netthendt het og 
oppfinnsomhet kunne utnyttes pa en 
bedre ma t e, og i 17 -a rsalderen be
gynte h a n pa elektrikerverksted. F a 
brikkens elektrisk e utstyr va r den 
gang r ela tivt beskjedent, selv om det 
ut fra den tids forhold nok va r up to 
da te. Ba r st a d ha dde ingen vansk elig
het m ed a f0lge m ed i den utvikling 
som ful g te ba de nar det g jelder om
fan get og a rten a v det elektrisk e a n
legg. P a et tidlig tidspunkt fikk Ba r
sta d ogsa i oppdrag a t a seg a v instru
m entene. Til a begynne m ed ble h a n 
ba re m eget motstrebende utlant til 
avdelingene na r det va r a bsolutt n 0d
vendig, fortrinsvis na r da mpkjelfor
eningen hadde va rslet sin a nkomst. 

Etter hvert som a utoma tiseringen 
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sk red frem , ble det apenba rt at Bar
st ad m a tte frig j0res fra elektrikerver
vet for h elt og holdent a ofre seg for 
instrumentene, og i 1946 ble instru
m enta vdelingen opprettet med Ba r
stad som eneut0ver a v faget. I dag 
beskjeftiger som kjent a vdelingen 6 
m a nn, og Ba rsta d ha r som spesialitet 
regula torene. 

Ba rsta d var i sin ungdom en m eget 
spretten k a r , som hevdet seg godt 
bade pa fotba ll- og idrettsba nen. 
J a, formen er for sa vidt fin frem
deles. H a ns mor drev i m a nge a r 
spiseforretning pa Da len, og bla nt 
klientellet va r det ofte folk som ba re 
a rbeidet en stakket stund i fa brikken 
for a suppler e sin garderobe f0r de 
dro videre. Disse ha dde lett for a 
«glemme» a g j0re opp for kosten f0r 
de forduftet. Men den gode Ole fris
k et pa hukommelsen ved a Stille en 
solid pors jon juling i utsikt om ikke 
kontoen ble utlignet . Den som lot seg 
forlede av Ba rst a ds lite r uvende skik
k else til a neglisjere henstillingen e, 
kom temmelig fort pa a ndre t a nker. 

Ba r st a d k a n g lede seg ved kunst 
n eriske anlegg som kommer til ut
trykk pa m a nge f elter . H a n dyrker 
musikken ba de som ut0vende musiker 
og komponist . I R a nheim Musikkfor
ening va r ha n aktivt med i 27 a r , og 
deltok ogsa i administrasjonen , bl. a . 
som styremedlem i Tr0ndelag Horn
musikkforbund i en a rrekke. 

Av ha ns m ange komposisjoner er 
det vel I sbj0rnma rsjen som er best 
kjent her pa R anheim, men «Sa ngen 
til Mor», «Fredsva lsen» og «Sa lt0y
va lsen » kjenner nok ogsa de fl est e. 
Teksten til musikkstykkene skriver 
Ba rsta d a lltid selv. Divisjonsmusik
k en ha r ved fler e a nledninger ha t t 
musikk a v Ba rst a d pa progra mmet. 
Ved siden a v musikken er det vel 
m a lerkunsten som innta r hovedplas
sen bla nt Ba rsta ds m a nge hobbies. 

Det m est k a ra kteristiske ved «Ver
t en» er vel ha ns ua lminnelig gode 
hum0r . Man k a n a lltid h0re pa la ng 
a vstand n a r ha n nrermer seg nyn
nende eller plystrende pa en lystig 
m elodi. H a ns oppfinnsomhet na r det 
g jelder muntre patunn kjenner ingen 
grenser . Da ha n va r pa moen f . ek s . 
h a dde den sprek e Ole mye moro m ed 
a ager e tung og klosset pa idretts-



ba nen , for sa a sprette over listen i 
stor h0yde eller sette rekord i lengde
sprang nar insrukt0ren snudde ryg
gen til. 

En gang var Barstad sammen med 
en del kamerater pa hyttetur. Da 
hytta Ia like ved et vann, var det m e
ningen a holde seg ferskmaten selv. 
Det ble satt line, og da tiden var inne, 
dro selsk apet ut fo r a berge fa ngsten. 
Barstad var ikke opplagt t il a bli 
med, m en ha n lovet a ha vannet 
kokende na r de a ndre returnerte. Fra 
vinduet kunne Verten f0 lge med i 
den pantomimen som utviklet seg ved 
stra nden . H a n sa tydelig hvordan 
den spente forventning gikk over til 
forvirring og usikre blikk pa hver
andre da linen kom opp m ed en noe 
uva nlig fiskeart pa krokene. Selv om 
de ivrige fiskere ikke ha dde lagt mer
k e til en sundsla tt otting med speke
sild som Ia i veigmfta i nrerhet en av 
hytta , sa ble sikkert naturfenomenet 
- da man f ikk summet seg - satt i 
forbindelse m ed den spissburen som 
satt og passet gryten . 

En inntreden i pensjonistenes rek
k er voider ikke «Verten » noen bekym
ringer, sa meget som ha n har a sysle 
med. I tillegg til de hobbies vi har 
nevnt kommer hans evne t il a p0nske 
ut sinnrike innretninger av ymse slag 
- og sa h a r h a n hus, hage og bil 
som ogsa krever s itt. 

N ar Barstad na s lutter, har ha n a r
beidet i bedriften i hele 55 a r , og er 
blitt bel0nnet sa vel m ed Kongens for
tjenstmeda lje som medaljen for la ng 
og tro tjeneste. 

A .. M. 

TTygv e AndeTsen, som er trond
hjemsgutt, fyller 70 a r 14. desember. 

Andersen ha r a ldri hatt noe pro
blem med a spekulere over hva han 
skulle bli. H elt fra han va r en neve 
stor, var ha n fast besluttet pa a ga 
til sj0s, og en september-dag i 1913 
stevnet fullriggeren «Haakon» av 
Kristiansand ut fra Cardiff m ed f0r
stereisgutten Trygve ombord. Turen 
gikk f0rst til Buenos Aires, hvor det 
ble droppet anker etter 90 d0gns 
seilas. Kursen ble sa satt for Mel
bourne, sa ha n fikk da sannelig luftet 
seg a llerede i f0rste omgang. 
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TTygve AndeTsen 

Sj0syke var et ukjent begrep, og 
kla tring i rigg og rrer var rene for
n0yelsen. Seilskute-kosten pa denne 
tiden var naturligvis ikke av den mest 
varierte, og vannet var ikke av srer
lig bra k valitet. Det gikk mest pa 
hermetikk, men man hadde et lite 
lager av f ersk mat i form av to griser 
som ble s laktet til jul. 

Etter 1 'h ar ombord i «Haakon» 
m0nstret Andersen av i Rio de J a
neiro, og tok hyre pa en fruktbat som 
gikk mellom Cuba og New Orleans. 
Etter a ha statt ombord i D /S «Diza» 
i 8 maneder, besluttet Andersen seg 
til a ta en tur hjem. H a n m0nstret av 
og tok hyre pa «La Fra n ce» som 
skulle til K0benhavn . Etter a h a vrert 
hjemme i Trondheim en tid, bar det ut 
ig jen, dene gang med 5.000-tonneren 
«Loksley», som tilh0rte Selmers re
deri. Eaten gikk i ballast til N ew 
York. Pa grunn av ubatfaren (dette 
var jo under f0rste verdenskrig) gikk 
baten sa Jangt nord som mulig , helt 
opp under Gr0nla nd, og inn til H a li
fax for bunkring. Etter ytterligere 3 
d0gn klappet baten til k a ien i N ew 
York, hvor det ble lastet stykkgods 
for Liverpool. Da m a n begynte a 
nrerme seg bestemmelsesstedet, sa 
man over a lt drivende vrakgods fra 



torpedert e ba t er. Skipet gikk natur
ligvis m ed lanterner og a ndre lyskil
der blendet. Om natten oppdaget plut
selig fyrboteren et lys pa sjoen i mer
heten a v ba ten . Sak en ble rapportert 
til forstestyrma nn, som ga Andersen 
ordre om a purre skipperen, en jobb 
ungg utten ikke folte seg srerlig fristet 
a v. Men ha n tok mot til seg og gikk 
n ed og va rslet . Skipperen ba ham 
reise og ryke, men kom straks etter 
fykende opp pa brua. Det tok ham 
ikke lang tid a oppdage a t lyset var 
g jenskinn fra byssedoren, som ikke 
var skikkelig lukket . Doren ble smelt 
ig jen med et brak , og de som var pa 
brua fikk g reie pa hva slags karer de 
var. Med en bem erkning om a t «blir 
vi ikke torpedert , skal vi vrere i 
Liverpool innen kl. 7.00 i m orgen», 
gikk skipperen n ed og Ia seg ig jen. 

N este morgen fikk ma n landkjen
ning, og skipperen forlangte en vok
sen kar ved roret , da ha n kjente til at 
det va r en stromsetning i innseilingen 
som var i st a nd til a dreie baten gan
ske kraftig ut av kurs. Andersen var 
ikke snauere enn a t h a n entret opp og 
tok r attet. Da ba ten kom inn i strom
men begynte h an a Iegge roret pas
sende over. Men da kom det et brol 
fra brua om a fa roret over til styr
bord. Andersen , som ikke va r skvet
ten, spurte om det var meningen han 
skulle slite av rorkjettingen, og fort
satte a manovrere slik ha n m ente 
situasjonen tilsa, og g reidde ogsa a 
holde steady kurs. Eaten kom inn til 
Liverpool uten viderverdigh eter, og 
losset lasten. 

I neste omgang gikk ferden til Gi
braltar. Det var forutsetningen a t 
ba t en skulle ga i konvoi gjennom k a 
na len, m en skipper en m ente at h an 
skulle kla re seg a lene og ikke slutte 
seg til noen konvoi for baten kom til 
Brest, og gikk sa med eskorte til Le 
P a la is. Man holdt seg la ngs kysten 
over Biscaya. Da skipet na dde Kapp 
Finisterre, m ente skipperen at uba t
fa ren var over, og satte den norma le 
lmrsen for Gibra ltar. Ut pa ettermid
dagen begynte det a blase opp. An
dersen og en matros holdt pa a spleise 
et stag i skorsteinen . K apteinen , som 
ha dde vrert pa brua kontinuerlig i 
flere dogn, ha dde gatt til koys. Plut
selig horte Andersen et sus i luften 
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og et smell, og lurte pa om det likevel 
var dukket opp en uba t. Litt etter 
kom et nytt smell, og Andersen ropte 
ned til brua at ha n ikke ville sitte der 
opp som sk yteskive. De to ble beard
ret ned, og i samme oyeblikk som de 
satte fottene pa dekket, kom granat 
nr. 3 og feiet med seg skorsteinen. 
Styrmannen sendte Andersen ned for 
a purre skipperen. Denn e ga beskjed 
om a sette kursen mot la nd, m en et 
oyeblikk senere slo den forste torpe
doen inn i rommet mellom ba ugen og 
forste luke. Torpedo nr. 2 fulgte like 
etter, og skipet begynte a synke. Det 
ble liten tid til a fa ut ba tene, som 
riktignok ha ng utsvinget i davitene, 
og Andersen kuttet surringene mecl 
en oks .. De to livbatene kantret, men 
til slutt var 18 mann a v besetningen 
pa 26 samlet i to bater, og na sa m a n 
ogsa uba t en. 

Mesteparten av mannskapet ha dde 
a llerede flere torpederinger bak seg, 
og var vel vant med a m a novrere en 
livbat, sa det gikk greit a organisere 
turen inn mot land. Etter a ha rodd 
og seilt i to dogn k om ma n inn til en 
liten landsby n rer Oporto. Fra en red
ningsstasjon ble det sendt ut m a nn
skap, men de skibbrudne avviste 
hjelpen, og nadde ogsa la nd for hjel
pemannsk apet. H er ble besetningen 
m eget vel m ottatt og traktert. Etter 
et par dogn tok mannskapet avskjed 
m ed s ine venner i la ndsbyen og reiste 
til Oporto. Der oppsokte m an den 
norsk e konsul. Det va r jo skralt m ed 
klrerne, og det utspa nt seg en disku
sjon om sak en inne pa konsulatet . 
Andersen var a ntagelig !itt for apen
hjertig, og for ha n visste ordet av det 
dukket det opp en polis som tok ham 
med i drosje og puttet ha m i kasjot
ten. Dette var en lordag, og denne 
dagen samt sondag og mandag gikk 
uten at noe h endte. Det var ikke mu
lig a fa greie pa noe, cla ingen forsto 
a nnet enn portugisisk. Ut pa tirsdag 
ble Andersen omsider hentet ut og 
bragt til konsulatet , hvor resten av 
m a nnska pet var forsamlet. Besetnin
gen ble na sendt til Lisboa, hvor det 
ble a ga og vente pa skipsleilighet. 
I Lisboa fikk m a n kontakt med gene
ralkonsulen, som var m eget hyggelig 
og sorget for klrer og innkvartering . 
Til midag fikk m a n en dag noe som 



ha n lurte pA va r k a nin eller h a re. 
Man ble ikke enig om h va det va r . 
Men n este morgen ble det Apenba rt 
hva slags delik a t esse m an h a dde sa tt 
til livs. Andersen h 0rte nifse skrik ute 
i gArden. Da h an kom ut p A ba lkon
gen sA h an a t det foregikk slakting 
av k a tter som ble flAdd og h engt opp. 
Ander sen forta lt e de andre hva sla gs 
ha r eragu de ha dde delika t ert seg m ed 
dagen f0r , og det var full enighet om 
a t m an burde s0k e seg inn pA et an
net etablissem ent. Konsulatet ble 
varslet om a t seige k a tter var !itt for 
ha rd kost for s j0folk , og sak en ble 
ordnet til a lles tilfredsh et . Sen er e var 
det intet A klage over n Ar det g ja ldt 
kosten. 

Etter 5 uker k om m a n sA ombord 
en bAt som skulle til Bergen . Det opp
sto imidlertid forviklinger da m a n 
kom inntil Swansea for A bunkre. 
E Aten ble liggende h er i 6 uker , og 
m a nnskapet f ikk ikke anledning til A 
gA pA la nd. Omsider f ikk bAten gA ut 
ig jen . Den kom ut i et forferdelig vrer 
i Bristol-kan a len , m en kom dog vel
beholden frem til L er wick , hvor m a n 
skulle vente p A konvoi. D et dmyet ut 
m ed denne. E Aten va r anmeldt m ed 
8 m ils fa rt, og de skibbrudne va r av 
den oppfatning a t det ikke va r t a le 
om A fA en konvoi som ville gA m ed 
denne speeden . Det ble enigh et om A 
oppgi fa rten til 10 mil, og a ller ede 
dagen etter fikk m a n ordre om A gA 
ut. Det va r i a lt 20 bAter som ble 
eskortert a v 4 jager e. Det r0k opp til 
storm, og jagerne g a v signa l til bA
tene om A snu. Da konvoien satte 
kursen vestover ig jen , lot den norske 
bAten det stA til 0stover p A eget an
sva r. Ved 3-tiden om natta oppsnap
pet telegrafisten en m elding om a t det 
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ha dde vrer t et start sj0slag i nrer
h eten , og m a n sA ogsA et a m erikansk 
slagskip. N este fo rmiddag fikk m an 
la ndkjenning utenfor Stavanger , og 
derfra gikk turen g la tt til Bergen. 

A ndersen r eiste hjem og begynte p A 
styrm a nnsskolen . Da ha n ha dde t a tt 
eksa m en, dro ha n ut ig jen, i f0rste 
omgan g p A hvalfan gst. Etter A h a 
fart til sj0s i 18 Ar , gikk st yrmann 
Andersen i la nd. H a n h a dde lyst til A 
vrere m ere sammen m ed familien enn 
de korte stundene sj0livet ga anled
n ing til. Dessuten h a dde ha n mist et 
h 0r selen p A det venstre 0r et den gan g 
bAten ble torpedert, og dette sjen erte 
ha m en del i arbeidet . Til R a nheim 
kom Andersen i 1950. H a n jobbet 
f0r st et p a r Ar i fj rera, og kom sA opp 
i p apirfa brikken , hvor h an arbeidet i 
E-a vdelingen , inntil ha n ifjor m Atte 
trekke seg tilbak e av h elsem essige 
grunner . H a n var jo ute for en tra 
f ikkulykke, hvor ha n p Adro seg en 
a lvorlig sk a de som h an ikke ble h elt 
r estit uert av. 

Andersen er en ordensm ann t il fin
gerspissene, noe m an srerlig fikk 
m erke da h an va r f 0r st e m a nn i disk
r ull-a vdelingen . H a n t Alte hverken rot 
eller annen slinger i va lsen, og holdt 
m eget g od kustus der oppe. 

Andersen h 0r er til dem som liker A 
a rbeide selvstendig, og det va r h eller 
a ldri n 0dvendig A f0Ige opp h ans 
virksomhet . Man kunne a lltid vrere 
sikker pA a t nAr Andersen ha dde f Att 
et oppdrag, sA ble det ogsA utf0rt pA 
beste m Ate. 

Selv synes Andersen a t R a nheim 
representerer et hyggelig k a pitel nAr 
han bla r i minnenes bok fra sitt m e
get begivenhets rike liv. 

10 ar. 
R agnvald NesgArd 
Feder Husby 

60 aT 
L eif Syrstad 

50 d?' 
Sigva rt Homnes 
J ohan Saksvik 
Odd Trosterud 
J ohan Ka mbuAs 
Sverre Skjevik 

A.M. 

16/2 - 68 
23/3 - 68 

12/1 - 68 

25/1 - 68 
21/2 - 68 
15/3 - 68 
29/3 - 68 
31/3 - 68 



'}ubileum 

FTa venstTe Tunclt boTdet : FTu skolestyTeT R ejseth, Emmy H ansen ( Olsson), 
GudTun St1·and (Clausen) , EstheT Moe (DaTell), BoTghild Selnes (Johansen) , 
Aasta K nutsen, Solveig H em·iksen (H olttm} , IngTid Nilsen, Ole M . BaTstad, 
J ens Rian, Aksel Nilsen, E ivind AhlbeTg, K Tistian GjeTv an, L ttdvig GTytbak, 

GunnaT D aTI3ll, KathTine Aune (ETiksen ) og sko lestyTeT R ejseth. 

Det er i den sist e tid blitt vanlig 
a jubilere for 30-, 40- og 50-a r skon
f irmanter. Det er etter hva Ole M. 
Barstad sier, ferste gang det fore
kommer pa Ranheim. Det ble 50-ars
konfirma ntene, avgangsklasse 1917, 
som st a rtet . 

Som vanlig na r noe skjer, star det 
kvinner bak, og slik ogsa denne gang . 
Det var E sther Moe og Emmy H ansen 
som ba meg forseke a lage en sam
menkomst for klassen , sier Barstad. 
Og Ole er som de fleste mannfolk 
svak for kvinnelig pavirkning , og lot 
seg overtale til a sette i gang. 

Skolestyrer R efseth stilte straks 
loka le pa skolen til r a dighet, og han 
fant ogsa ut, gjennom skolens b0ker, 
hvem alle var i denne klassen a v 1917. 
Denne klasse var ogsa den s ;ste som 
ble konfirmert i La de kirke, a v r an
h eimsbarn. 

Av klassen er det 4 som har reist 

til Amerika, og de viste ikke minst 
interesse for denne sammenkomsten . 
Det kom 10 dollar hard va luta til 
innkjep av bl0tk a k e, fra dem. To 
kj0pmenn blant jubilantene sk affet 
frukt og konfekt, sa a lt la til r ette for 
en hyggelig kveld pa R a nheim skole 
den 7. oktober, og det ble det ogsa, 
s ier deltakerne. 

De 4 som reiste t il Am erika er: 
Arne Leikvold, Svanhild Stene, Dagny 
Knutsen og Lovise Grytbak . En bor i 
Sverige, Minda Walstad, og en i Oslo, 
Olav Kristian Knutsen. 

Tre er d0de. R esten holder seg i 
Tmndelag, og stersteparten pa R a n
heim, og av disse er det som Ole Bar
stad sier et sted i sin prolog til jubi
leet : 

Industrien tok sitt, 
kommune, kj0pma nn, s j0mann 
og bondesta nd fikk ogsa !itt. -

B. 



Det nymalte kaihus 
F eriehjemmet fikk for en tid siden 

bes0k av en kjent ranheimsmann som 
represente rte N ardo Ma lingfa brikk, 
fabrikkeier H a kon Kalv0. Maling
fa brikken ville g jerne pr0ve en be
stemt m a ling type. Malingen er n a 
pmvd pa R0ros hvor den viste seg a 
vrere utmerket. N a 0nsket de a pmve 
m a lingen ved sjeen for a se sliteevnen 
fo r fa r ge og styrke. Kaihuset ble malt 
av malingfa brikkens r epresenta nt og 
vaktmester Kjrerulf. Ma lingen hadde 
s tor dekkevne, og den var en gave til 
Sa lt0ya. 

:----•n JDeJDoriaiD ___ ----= 

M a ry Lian, f0dt 7. desember 1899, d0d 14. oktober 1967 

Sigurd Nilsen, f0dt 16. november 1892, d0d 18. oktober 1967 

Gustav H a eth, f. 9. november 1887, d0d 25 . november 1967 




